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Regionalna Dyrekcja Lasów Państwowych w Poznaniu 

Poznań, dnia 20.09.2024r. r. 

Zn. Spr.: ZS.601.12.2024 

Protokół ze spotkania lokalnego Zespołu ds. lasów społecznych w Poznaniu 

 

 Drugie spotkanie lokalnego Zespołu ds. lasów społecznych w Poznaniu odbyło 

się 19 września 2024 r., w godz. 9.00- 14.00, w Wielkopolskim Urzędzie Wojewódzkim 

w Poznaniu. W spotkaniu wzięli udział Członkowie i Eksperci zaakceptowani przez 

Członków Zespołu podczas pierwszego spotkania wg załączonej listy obecności. 

Harmonogram drugiego spotkania Zespołu przedstawiał się następująco: 

1. Powitanie i otwarcie spotkania, 

2. Przemówienia wstępne, 

3. Omówienie regulaminu pracy zespołu, powołanie komisji skrutacyjnej, 

4. Przedstawienie zapisów dokumentu pn.„Wzmocnienie Ochrony Lasów Ważnych 

Społecznie Wokół Miast w oparciu o wybrane rekomendacje i wytyczne 

Ogólnopolskiej Narady o Lasach - Kryteria wyznaczania lasów o zwiększonej 

funkcji społecznej”, 

5. Prezentacja propozycji zasięgu lasów o zwiększonej funkcji społecznej: 

a. Katarzynę Giełdę-Pinas reprezentującą RDLP w Poznaniu 

b. Marcina Pakułę reprezentującego WUW w Poznaniu 

c. Władysława Polcyna reprezentującego stowarzyszenie Nasz Las Tulecki 

d. Macieja Jędrzejczaka -reprezentującego stowarzyszenie Kasztelania 

Ostrowska 

6. Blok ekspercki,  

7. Dyskusja 

8. Zakończenie i podsumowanie spotkania. 
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1. Powitanie i otwarcie spotkania   

Spotkanie zostało otwarte przez Przewodniczącego Zespołu, który powitał uczestników, 

w tym nowych Członków i Ekspertów. Przypomniano, że jest to drugie spotkanie 

Zespołu. Przewodniczący krótko opisał cel spotkania, jakim było omówienie regulaminu 

pracy zespołu, wniosków z poprzedniego spotkania, a także prezentacje ekspertów 

i dyskusje merytoryczne. Przedstawiono również harmonogram, który zakładał bloki: 

organizacyjny, prezentacyjny, dyskusyjny oraz blok wypowiedzi ekspertów. 

2. Przemówienia wstępne   

Przedstawiciel Urzędu Wojewódzkiego, zastępujący panią wojewodę, podziękował za 

organizację spotkania i wskazał na konieczność dalszej pracy nad wytycznymi 

dotyczącymi lasów społecznych, które są już częściowo opracowane dzięki współpracy 

z Ministerstwem Klimatu i Środowiska oraz Lasami Państwowymi. Podkreślono, że 

spotkanie ma na celu merytoryczną dyskusję na temat regulaminu i wytycznych. 

Następnie głos zabrał przedstawiciel Lasów Państwowych, który przedstawił stan prac 

nad lasami o zwiększonej funkcji społecznej. Podkreślił, że zebrane dane pozwalają na 

rozpoczęcie bardziej szczegółowych prac, m.in. nad wyznaczeniem obszarów oraz 

dostosowaniem zasad gospodarki leśnej. 

Przedstawicielka Ministerstwa Klimatu i Środowiska zaznaczyła, że lasy społeczne są 

jednym z priorytetowych tematów Ministerstwa, i odpowiedziała na pytania 

sformułowane podczas pierwszego spotkania. Krótko omówiła dotychczasowe 

spotkania odbywające się w innych miastach Polski.  

 

1. Pytanie: Czy na obszarach lasów o zwiększonej funkcji społecznej będzie 

prowadzona gospodarka łowiecka?   

   Odpowiedź: Temat prowadzenia gospodarki łowieckiej na terenach lasów 

społecznych będzie przedmiotem dyskusji na najbliższym spotkaniu zespołu ds. reformy 

łowiectwa, zaplanowanym na początek października 2024 roku. Decyzje dotyczące tej 

kwestii nie zostały jeszcze ostatecznie ustalone. 

 

2. Pytanie: Czy zmiana gospodarki łowieckiej w lasach o zwiększonej funkcji społecznej 

wpłynie na przepisy ustawy o prawie łowieckim?   
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   Odpowiedź: Takie modyfikacje będą przedmiotem dalszych prac zespołu ds. reformy 

łowiectwa. Obecnie nie przewiduje się zmian ustawy w najbliższym czasie. 

 

3. Pytanie: Czy przewiduje się partycypację Urzędów Wojewódzkich w pokrywaniu 

szkód łowieckich, jeśli gospodarka łowiecka zostanie ograniczona na tych terenach?   

   Odpowiedź: Ministerstwo na razie nie przewiduje takiej partycypacji, jednak kwestie te 

będą omawiane w ramach zespołu ds. reformy łowiectwa. 

 

4. Pytanie: Czy program lasów o zwiększonej funkcji społecznej obejmie tereny innych 

form własności niż Lasy Państwowe?   

   Odpowiedź: Aktualny program pilotażowy dotyczy wyłącznie terenów Lasów 

Państwowych. W przyszłości możliwe jest włączenie innych form własności, ale będzie 

to przedmiotem przyszłorocznych ogólnopolskich narad dotyczących lasów. 

 

5. Pytanie: Czy Ministerstwo przeprowadzi dodatkowe ankiety lub badania dotyczące 

potrzeb mieszkańców związanych z lasami o zwiększonej funkcji społecznej?   

   Odpowiedź: W ramach aktualnego pilotażu nie przewiduje się takich badań. Potrzeby 

społeczne są reprezentowane przez stronę społeczną zaangażowaną w prace zespołu. 

Niemniej jednak dziękujemy za ten pomysł i rozważymy możliwość jego realizacji 

w przyszłości. 

 

6. Pytanie: Jakie są źródła finansowania lasów o zwiększonej funkcji społecznej?   

   Odpowiedź: Na obecnym etapie finansowanie lasów o zwiększonej funkcji społecznej 

odbywa się przez Lasy Państwowe. Kwestie dotyczące kosztów utrzymania będą 

uzgadniane w dalszych etapach prac z Ministerstwem Klimatu i Środowiska oraz 

Dyrekcją Generalną Lasów Państwowych. 

 

7. Pytanie: Czy lasy społeczne będą miały podobny status prawny jak parki narodowe?   

   Odpowiedź: Charakter lasów o zwiększonej funkcji społecznej będzie różnił się od 

parków narodowych. Ich prawne umocowanie zostanie doprecyzowane po zakończeniu 
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etapu pilotażowego. Zostaną one oparte na istniejących rozwiązaniach prawnych, np. 

poprzez zarządzenia regionalnych dyrektorów Lasów Państwowych. 

 

8. Pytanie: Czy będzie można modyfikować zatwierdzone plany urządzenia lasów?   

   Odpowiedź: Modyfikacje planów urządzenia lasów będą możliwe, ale nie mogą 

prowadzić do zwiększenia pozyskania drewna. 

 

9. Pytanie: Jakie będą oznaczenia lasów społecznych?   

   Odpowiedź: Sposoby oznaczania lasów społecznych są nadal przedmiotem prac 

i konsultacji. Sugeruje się stworzenie oznaczeń, które będą łatwe do zrozumienia dla 

społeczności lokalnych. 

 

10. Pytanie: Jakie działania edukacyjne planuje Ministerstwo w zakresie ochrony lasów 

społecznych?   

   Odpowiedź: Ministerstwo prowadzi ogólnie opolskie kampanie edukacyjne 

finansowane przez Narodowy Fundusz Ochrony Środowiska. Istnieje możliwość 

realizacji projektów edukacyjnych w skali regionalnej za pośrednictwem Wojewódzkich 

Funduszy Ochrony Środowiska. 

11. Pytanie: Jakie są kryteria wyznaczania lasów przyrodniczo cennych?   

   Odpowiedź: Lasy przyrodniczo cenne będą wyznaczane na podstawie precyzyjnych 

kryteriów przyrodniczych opracowanych przez zespół ds. lasów przyrodniczo cennych. 

 

12. Pytanie: Czy mieszkańcy mogą brać udział w wypracowywaniu rozwiązań 

dotyczących gospodarki łowieckiej w lasach społecznych?   

   Odpowiedź: Grupa ds. reformy łowiectwa nie przewiduje na ten moment udziału 

przedstawicieli społecznych w pracach nad tym zagadnieniem, ale ta kwestia zostanie 

skonsultowana i odpowiedź zostanie przekazana na przyszłych spotkaniach. 
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3. Omówienie regulaminu pracy zespołu   

W tej części Facylitator Zespołu przedstawił propozycję regulaminu, który opierał się na 

ramowych wytycznych Ministerstwa oraz propozycjach przedstawionych przez 

Członków Zespołu na poprzednim spotkaniu. Zaznaczono, że regulamin jest kluczowy 

dla sprawnego funkcjonowania Zespołu i zapewnienia transparentności procesów 

decyzyjnych. 

 

Podczas omawiania regulaminu podjęto kilka kluczowych tematów, takich jak: 

- Przejrzystość i jawność prac zespołu. Ustalono, że spotkania będą nagrywane 

i udostępniane w formie audio, a decyzje podejmowane przez zespół będą publikowane 

na stronie internetowej. Zgłoszono wniosek o dodatkowe nagrywanie spotkań w formie 

wideo, co zostało przegłosowane (23 osoby za, 10 przeciw). 

- Komisja skrutacyjna. Przewodniczący zaproponował powołanie komisji skrutacyjnej 

w celu liczenia głosów i zapewnienia transparentności decyzji. Wybrano trzy osoby 

do tej komisji. • 

• p. Robert Kalak – przewodniczący 

• p. Zbigniew Cykowiak – członek 

• p. Maciej Jędrzejczak – członek 

- Moderatorzy i eksperci. Omówiono rolę moderatorów oraz ekspertów w pracach 

zespołu. Przyjęto, że moderatorzy muszą być bezstronni, a wszelkie konflikty interesów 

powinny być deklarowane publicznie. Eksperci będą mieli charakter doradczy i nie będą 

mogli podejmować decyzji ani wpisywać zapisów bezpośrednio do protokołów. 

 

4. Prezentacja wytycznych Ministerstwa i Lasów Państwowych   

W tej części przedstawiono wytyczne dotyczące wyznaczania obszarów lasów 

społecznych oraz kryteria, które będą obowiązywać przy ich tworzeniu pn.„Wzmocnienie 

Ochrony Lasów Ważnych Społecznie Wokół Miast w oparciu o wybrane rekomendacje 

i wytyczne Ogólnopolskiej Narady o Lasach”- kryteria wyznaczania lasów o zwiększonej 

funkcji społecznej. Ekspert Zespołu Katarzyna Giełda-Pinas zaprezentowała przykłady 

dotyczące konkretnych kategorii oraz szczegółowo omówiła zapisy dotyczące 

modyfikacji, ograniczeń i wyłączeń gospodarki leśnej, które mogą być realizowane 
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w lasach o zwiększonej funkcji społecznej. Wskazano na kluczowe usługi 

ekosystemowe, takie jak usługi regulacyjne, kulturowe oraz ochronne, które będą brane 

pod uwagę przy wyznaczaniu tych terenów. 

Wytyczne Ministerstwa Klimatu i Środowiska zawierają także kryteria partycypacji 

społecznej, które będą miały na celu zapewnienie szerokiego udziału społeczności 

lokalnych w zarządzaniu lasami społecznymi oraz zapewnienie dobrej jakości 

prowadzonych konsultacji, co zostało zaprezentowane uczestnikom spotkania. 

5. Prezentacja propozycji zasięgu lasów o zwiększonej funkcji społecznej 

 Po omówieniu opracowania przystąpiono do prezentacji czterech zgłoszonych 

propozycji zasięgu lasów o widzącej funkcji społecznej.  

a) Pierwsza w kolejności została zaprezentowana propozycja zgłoszona przez 

Regionalną Dyrekcję Lasów Państwowych w Poznaniu, wypracowana podczas 

spotkań roboczych, konsultacyjnych oraz wiedzy pracowników Nadleśnictw. 

Propozycję przedstawiła p. K. Giełda-Pinas. Objęła niespełna 10 tys. ha lasów 

spełniające kryteria ONoL; 

b) Drugą przedstawiona propozycją była propozycja Wielkopolskiego Urzędu 

Wojewódzkiego przedstawiona przez p. Marcina Pakułę. Stanowiła ona 

uzupełnienie propozycji RDLP, rozszerzając ją o ok. 4 tys. ha lasu wraz 

z wnioskiem ogólnym dotyczącym szczególnego traktowania pasa drzewostanu 

w bezpośrednim sąsiedztwie zabudowy mieszkaniowej; 

c) Trzecią koncepcję pn. „Planu zagospodarowania lasu aglomeracji poznańskiej 

z uwzględnieniem lasów oddziaływania społecznego” zgłoszoną przez 

Stowarzyszenie Nasz Las Tulecki przedstawił p. W. Polcyn. 

d) Czwarta propozycja dotyczyła fragmentów lasu będących w zarządzie 

Nadleśnictwa Łopuchówku, a przedstawił ją p. Maciej Jędrzejczak 

Stowarzyszenie Promocji Dziedzictwa "Kasztelania Ostrowska". 

 

6. Blok ekspercki 

 Po omówieniu przedstawionych propozycji dotyczącej zasięgu lasów o wiodącej 

funkcji społecznej oraz koncepcja pn. „Planu zagospodarowania lasu aglomeracji 

poznańskiej z uwzględnieniem lasów oddziaływania społecznego” dotyczącej 

rozstrzenia kategorii lasów ochronnych o nową kategorię lasów oddziaływania 
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społecznego dla aglomeracji poznańskiej (powiatu poznańskiego) rozpoczął się blok 

ekspercki, w którym głos zabrali chętni eksperci w następującej kolejności: 

p. Marcin Szulc, p. Roman Jaszczak, p. Piotr Grygier, p. Michał Matłoka, p. Damiań 

Kałuziński, p. Wojciech Komczyński, p. Joanna Skonieczna. Szczegóły wypowiedzi 

eksperckich zawiera nagranie oraz transkrypcja spotkania udostępniona Zespołowi. 

  

5. Dyskusja merytoryczna   

W trakcie dyskusji zadano następujące pytania i udzielono odpowiedzi: 

1. p. Władysław Polcyn zakwestionował udział Leśników w roli ekspertów Zespołu 

ze względu na zależność służbową względem Przewodniczącego oraz prace 

innych Pracowników RDLP w przygotowaniu spotkań Zespołu oraz 

reprezentowanie przez pracowników dyrektora RDLP jako 

przewodniczącego;  

- Przewodniczący Zespołu przedstawił role poszczególnych uczestników 

będących pracownikami LP jako ekspertów, obsługę techniczną lub członków 

zespołu jako zgodną z wytycznymi MKiŚ, jednocześnie przedstawił 

upoważnienie swoich pracowników do reprezentowania dyrektora 

w korespondencji wg zakresów merytorycznych 

2. p. Damian Kałuziński wyraził obawy związane z konsekwencjami powołania 

lasów o zwiększonej funkcji społecznej na proponowanej powierzchni oraz 

przedstawił potencjalne zagrożenia dla odbiorców drewna związane 

z ograniczeniem ilości surowca na ryku; 

3. p. Tomasz Knioła złożył wniosek formalny o zaproszenie do udziału w Zespole 

w roli eksperta przedstawiciela Zespołu Parków Krajobrazowych 

Województwa Wielkopolskiego; - na aktualnym etapie dołączenie do prac 

przedstawiciela ZPKWW jest niemożliwe z przyczyn formalnych, jednak 

przewodniczący zespołu zwróci się z takim wnioskiem do MKiŚ  

4. p. Maciej Jędrzejczak wnioskował o udostępnienie tabeli atrybutów do 

tworzonych warstw propozycji; RDLP przygotowało dane mapowe które 

zostały umieszczone w portalu Zespołu, które mają wesprzeć członków 

zespołu w pracach projektowych; 
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5. p. Robert Kalak złożył wniosek o udostępnienie plików shp propozycji RDLP w 

Poznaniu aby ułatwić pracę na wyznaczaniem propozycji; dane zostaną 

udostępnione przed kolejnym spotkaniem Zespołu na portalu 

6. p. W. Polcyn złożył wniosek o powiększenie obszaru wyznaczania lasów 

społecznych (LS)  do zasięgu aglomeracji poznańskiej; wniosek dyskutowano 

zwracając uwagę m.in. na interpretacje pojęcia aglomeracji oraz na brak 

wyraźnego uzasadnienia merytorycznego takiego zasięgu. Ze względu na 

fakt, że zakres prac dotyczy na tym etapie wyłącznie lasów w zarządzie PGL 

LP (wg polecenia MKIŚ), wskazane jest odnoszenie się do zasięgów tych 

lasów wg nadleśnictw; temat będzie przedmiotem dalszych prac Zespołu na 

etapie wyboru projektu pierwszej partii zasięgu LS jako I etap prac; aktualny 

zasięg opracowania LS oparty na zasięgach trzech nadleśnictw wynika 

z zapisów zarządzenia Dyrektora Generalnego;  

7. p. Robert Kalak złożył wniosek o powiększenie obszaru wyznaczania lasów 

społecznych o kategorię lasów cennych przyrodniczo oraz jednoznaczne 

określenie obszaru prac Zespołu; temat wymaga dointerpretowania ze strony 

MKiŚ ze względu na równolegle prowadzony zakres prac w odniesieniu do 

tzw. lasów o szczególnych walorach przyrodniczych (ONoL i MKiŚ) w ramach 

którego (procesu) przygotowuje się projekt zasięgu lasów cennych 

przyrodniczo;  

8. p. Wiesław Rygielski zakwestionował udział przedstawicieli związków 

zawodowych w pracach Zespołu; strona związkowa wyraziła pogląd o braku 

podstaw do wykluczenia ZZ z listy podmiotów reprezentujących stronę 

społeczną ponieważ reprezentuje szeroko rozumianą grupę zaliczaną 

do strony społecznej;  

9. p. Edyta Kostańczuk przedstawiła informację o przygotowaniu przez DGLP 

w Warszawie zestawu informacji  który  będzie zawierał tzw. Pakiet Startowy 

–  dokumenty związane z procesem LS, które zostaną udostępnione 

Zespołowi; jednocześnie podkreśliła formułę prac niemniejszą Zespołu jako 

pilotaż dla dalszych działań który akceptuje testowanie metod 

10. p. W. Polcyn zgłosił wniosek dotyczący braku ujęcia obszaru graniczącego 

z Mosiną w propozycji przedstawionej jako pierwszej, -wniosek został 

wyjaśniony przez Członków Zespołu z RDLP w Poznaniu – propozycja lasów 

wokół Mosiny została ujęta w opracowaniu i przedstawiona na spotkaniu; 
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 W podsumowaniu przekazano informacje:  

• termin następnego spotkania – 1.10.2024r. w formule pełnej oraz z dodatkowym 

spotkaniem online w dniu 27.09., ( w formulekolejnego dyżuru informacyjnego) 

• datę przesyłania nowych propozycji lasów o wiodącej funkcji społecznej oraz 

uzupełnienia i dostosowania już złożonych o wymogi określone przez MKiŚ . 

• Plan dalszych działań jako propozycja wypracowania w piersszym etapie zasiegu 

projektu LS w oparciu o zgodne (część wspólna) projekty stron i realizacji 

dlaszych działań w kolejnych etapach 

 

 

  

 

Załączniki:  

1. Lista obecności 
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